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مسئولان در گفت وگو با »ایران« گفتند

چشم انداز روشن 1404
سال 1404 برای زنان با خبرهای خوبی شروع می شود. چون معاون رئیس جمهور 
در امور زنان و خانواده امیدوار است در کوتاه ترین زمان ممکن در سال جدید 
گره گشایی ها در حوزه زنان اتفاق افتد و در اولین گام لایحه منع خشونت علیه زنان 
به سرانجام برسد. دکتر زهرا بهروز آذر، درباره مسیر پیشبرد این لایحه می گوید: »به 
هیچ عنوان کوتاهی نمی کنیم و تمام قد ایستاده ایم تا به زودی بحث اصلاح قانون 
درخصوص خشونت علیه زنان که بارها به اشکال مختلف هم در اندیشه دینی ما 

وجود دارد، به سرانجام برسد.«
او معتقد است که زنان نه تنها نیمی از سرمایه جمعیتی هستند بلکه نیمی از سرمایه 
تخصصی و فکری کشور به شمار می آیند. بر اساس آمارها، 12 درصد از استارتاپ ها 
و شرکت های نوآور توسط زنان پایه گذاری شده و آنها مدیرعامل و اعضای هیأت 
مدیره را تشکیل می دهند؛ برنامه معاونت در سال پیش رو این است که این عدد 
را با به کارگیری ظرفیت های ترویجی و حمایتی افزایش بدهند و تا پایان دولت 
چهاردهم به 30 درصد برسانند. دکتر زهرا بهروز آذر البته با بیان اینکه هدف، ایجاد 
تغییر و حرکت رو به رشد و بهبود مسائل مربوط به زنان است، بر این نکته نیز تأکید 
دارد که موضوعات اجتماعی چندبعدی است.  او می گوید: »من لایحه می نویسم و 
تلاش می کنم کمیسیون های دولت را قانع کنم، بعد در هیأت وزرا و مجلس شورای 
اسلامی به دنبال قانع کردن مسئولان مربوطه هستم؛ در نهایت امیدوارم در فضای 
وفاق همه کمک کنند تا برای حل مسائل زنان تصمیمات جدی به ویژه درخصوص 

قوانین گرفته شود.«
 

اجرای آیین نامه ارتقای رتبه بندی معلمان از مهر سال آینده
علیرضا کاظمی، وزیر آموزش و پرورش هم  در تشریح چشم انداز سال آینده این 
وزارتخانه از اجرای آیین نامه ارتقای رتبه بندی معلمان از مهر 1404 خبر می دهد و با 
تأکید بر حل مشکلات رتبه بندی معلمان می گوید: »230 هزار معلم فاقد رتبه بودند 
که با تلاش های انجام شده این تعداد از معلمان نیز از مزایای رتبه بندی برخوردار 
شده اند. همچنین آیین نامه ارتقای رتبه بندی معلمان نیز تدوین و آماده تصویب 
است و  از مهر 1404 اجرایی خواهد شد.«  کاظمی به موضوع تحول در برنامه های 
درسی مدارس هم اشاره می کند و می گوید: »برای این موضوع نیز نقشه راهی تدوین 
شده است. سند هوش مصنوعی و جانمایی آن در برنامه درسی نیز آماده است و قرار 

شده همه معلمان در تابستان سال آینده از این مهارت استفاده کنند.«
 

پزشک خانواده، برنامه ای ملی
»پزشک خانواده« و نظام ارجــاع، یک برنامه ملی و از برنامه های اصلی و جدی 
نظام سلامت کشور است که وزارت بهداشت متعهد به اجرای آن است و از جمله 

چشم اندازهای سال آینده وزیر بهداشت به شمار می رود.
محمدرضا ظفرقندی، وزیر بهداشت در این رابطه  می گوید: »پزشک خانواده، یک  
برنامه ملی است و تأثیراتی فراگیر و تعیین کننده دارد. البته یک جراحی بزرگ در 
نظام سلامت کشور هم به شمار مــی رود  و از این نظر حساسیت فوق العاده ای 
دارد. برای  اجرای کامل و درست آن می طلبد که آمادگی های لازم در دولت، مردم، 

رسانه ها، پزشکان و سایر بخش های ذیربط به وجود آید.«
او معتقد است: »اگر چه اجرای طرح پزشک خانواده و نظام ارجاع، الزام قانون برنامه 
هفتم توسعه است اما تاکنون فقط به صورت پایلوت در دو استان فارس و مازندران 
اجرا شده است. با اینکه در قانون تصریح شده که به منظور ارتقای عدالت توزیعی 
در دسترسی عادلانه مردم به خدمات بهداشتی و درمانی، سهم مردم از هزینه های 
سلامت نباید از 30 درصد افزایش یابد، اما این تکلیف به دلیل تأمین نشدن اعتبارات 

و تخصیص نیافتن آن، همچنان بر زمین مانده است.«
وزیر بهداشت همچنین  امیدوار است در سال آینده طرح پزشک خانواده و نظام 
ارجاع مسیر خود را پیدا کند. او با اشاره به گستردگی موضوعات نظام سلامت، 
توضیح می دهد: »برای موارد متعددی چاره اندیشی و برنامه ریزی شده است. برای 
مثال تکمیل و تجهیز مراکز درمانی در حال ساخت با اولویت تکمیل پروژه هایی 
سلامت،  گردشگری  توسعه  مثل  داشته اند،  پیشرفت  ــد  درص  80 از  بیش  که 
آینده پژوهی برای برآورد نیاز نیروی انسانی مورد نیاز حداقل 20 سال آینده، اصلاح 
پروانه مطب ها، مدیریت یا کنترل بازار سلامت با تغییر قیمت ارز، تعمیر، تجهیز و 
نگهداشت تجهیزات مراکز و موضوع حفظ و ارتقای منابع انسانی با اولویت مناطق 
محروم از دیگر برنامه های دارای اولویت  پیش روی نظام سلامت کشور است. البته 
هوشمندسازی نظام سلامت و استفاده از هوش مصنوعی در حوزه سلامت، هدفی 

است که نمی توانیم و نباید از آن غفلت کنیم.«
 

خروج از فقر و نابرابری
سید جواد حسینی، معاون وزیر و رئیس سازمان بهزیستی کشور  نیز با بیان اینکه 
سیاست کلی بهزیستی در حوزه رفاهی، خروج از فقر و نابرابری با تأکید بر پرهیز از 
اعانه بگیری صرف و سوق دادن مددجویان به سمت توانمندسازی و فرصت آفرینی 
شغلی است، می گوید: »سیاست های رفاهی بیشتر ناظر بر دو موضوع کاهش 
فقر و کاهش ضریب جینی است.« او با اشاره به رویکردهای سازمان برای اعمال 
سیاست های رفاهی، می گوید: »بخش عمده ای از سیاست های تأمین اجتماعی و 
دولت های رفاه در دنیا این است که بتوانند ضریب جینی )عیاری برای نشان دادن 
نابرابری درآمد( را در جامعه کاهش دهند و به نابرابری های اجتماعی و اقتصادی 

پایان بخشند و به ویژه وجوه چند لایه فقر را از بین ببرند.«
حسینی در پایان می گوید: »توانمندسازی به این معناست که بتوانیم مهارت کافی 
برای اشتغال، تولید و قرار گرفتن در چرخه حیات اقتصادی را آموزش دهیم. این 
سیاستی است که در سازمان بهزیستی کشور درحال پیگیری است و امیدواریم 

بتوانیم گام های موفقیت آمیزی در این زمینه برداریم.«

»از زمانی که 
خودرو به 

ایران آمده، 
مشکل 

تصادف را 
داریم ولی 

نسبت به 
اولویت قرار 

دادن آن 
غفلت شده 

است. حالا که 
یک وزارتخانه 

در زمینه 
آگاهی بخشی 

فعالیت 
می کند، خیلی 
خوب است اما 

کافی نیست.«

تصادف از نامش پیداســـت، ناگهانی 
خ می دهـــد و دلخـــواه کســـی هـــم  ر
نیست. برای همین است که خیلی ها 
از آخر آن راضی نیستند. تصادف تأثیر 
مستقیمی بر ابعاد مختلف یک جامعه 
از لحاظ روانی، اقتصادی و اجتماعی 
دارد، چون هر تصادفی فقط شکستن 
چـــراغ آینه و خـــراب شـــدن کاپوت و 
گلگیر نیســـت و ممکن اســـت باعث 
مصدومیت و مرگ سرنشین ها  شود. 
اعداد و ارقـــام مربوط به افـــرادی که 
هر ســـال در تعطیلات نوروز به دلیل 
تصادف جانشان را از دست می دهند، 
اصلاً شوخی نیســـت. همین موضوع 
باعث راه اندازی پویش »نه به تصادف« 

شده است.
وزارت بهداشـــت، درمـــان و آمـــوزش 
پزشـــکی این پویش را به راه انداخته 
تا توجه بـــه این موضوع مهم بیشـــتر 
شـــود. اهمیت این موضوع آنقدر زیاد 
اســـت که ســـبب شـــده تعداد زیادی 
از چهره هـــای ورزشـــی و مردمی با آن 
همراه شوند. آرین سلیمی تکواندوکار 
طلایی المپیک پاریس، حامد حدادی 
اسطوره بسکتبال ایران و آسیا، محسن 
محمدســـیفی مربی تیم ملی ووشو، 
واســـو میلوویچ مربی مونته نگرویی 
تیم هـــای پایه یـــک بســـکتبال ایران، 
مبینا علی نسب اســـتاد بزرگ شطرنج 
و عضو تیم ملی، از این پویش حمایت 

کرده اند.
ایمانـــــی جاجــــــــرمی،  حســـــــــین 
جامعه شـــناس در گفت و گو با »ایران« 
با اشـــاره به این موضـــوع و راهکارهای 
کاهش تصادف می گوید:»در ضرورت 
پویـــش »نه بـــه تصادف« هیچ شـــکی 
نیست، آمارها در این زمینه وحشتناک 
اســـت. طبق آمار، ســـالانه 20 هزار نفر 
جـــان خـــود را در تصادفات از دســـت 
می دهند و پنج برابـــر آن هم مصدوم 
می شـــوند. خســـارت های اقتصـــادی 
ناشـــی از تصادفات پنج، شـــش سال 
را که با هم جمع کنیم، بـــه قول یکی 
از مقامـــات به انـــدازه خســـارت های 
اقتصـــادی جنـــگ تحمیلـــی ایـــران و 
عراق می شـــود. بنابراین با وجود این 
تصادفـــات وحشـــتناک، یـــک جنـــگ 
تدریجی و خاموش در ایران داریم ولی 
رســـیدگی به این وضعیـــت در اولویت 

قرار نگرفته است.«
ادامـــه  در  جامعه شـــناس  ایـــن 
می گوید:»از زمانی که خودرو به ایران 
آمده، این مشکل را داریم ولی نسبت 
به اولویت قرار دادن آن غفلت شـــده 
اســـت. اینکه حـــالا یـــک وزارتخانه در 
زمینه آگاهی بخشـــی فعالیت می کند، 
خیلی خوب اســـت اما کافی نیســـت. 
البته فرهنگ رانندگی در ایران مشکل 
دارد و موضـــوع ریســـک و خطـــر در 
رفتار رانندگان تعریف نشـــده اســـت و 

دســـتگاه های مرتبط هم آن کارآمدی 
لازم را ندارند.«

اهمیـــت  بـــه  جامعه شـــناس  ایـــن 
نقـــش ارگان ها در کاهـــش تصادفات 
اشـــاره می کنـــد و می گوید:»پلیـــس، 
خـــودرو،  ســـازنده  کارخانه هـــای 
وارد کننـــدگان خودرو و حتـــی وزارت 
کشور باید برای کاهش آمار تصادفات 
تلاش کنند. حتی یکـــی از نهادهایی 
که می تواند در اصلاح رفتار رانندگان  
مؤثر باشـــد، انجمن رانندگان اســـت. 
جامعـــه مدنی فقـــط نبایـــد از طریق 
اعتراض نقش داشته باشـــد، ما باید 
به دنبال آسان کردن راه هایی باشیم 
که از خـــود رانندگان برگرفته اســـت. 
تلاشگران واقعی باید همین انجمن ها 
باشند و قاعدتاً دســـتگاه های دولتی 
پاسخ دهند که تا الان چه کاری انجام 

داده اند.«

 خرابی جاده ها
نباید فراموش شود

خرابـــی  دیگـــر  مهـــم  موضـــوع 
در  ایمانی جاجرمـــی  جاده هاســـت. 
این بـــاره می گوید:»طراحـــی جاده ها 
خیلی مهم است. نقص جاده ها باید 
برطرف شـــود. یکـــی از دوســـتان من 
در اســـترالیا در یکی از وزارتخانه های 
مربوط بـــه ایمنی راه هـــا کار می کند، 
او برای من تعریف می کرد که مســـأله 
تصادف چقدر در استرالیا مهم است 
و آنها بررسی آماری و جامعه شناختی 
مکرری در این زمینـــه انجام داده اند. 
مثلاً اگر در جایـــی دو مورد تصادف در 
سال رخ بدهد، اگر به سه تا چهار مورد 
افزایش پیدا کند، وضعیت آن منطقه 
اضطراری اعلام می شـــود ولـــی ما این 

حساسیت را در کشورمان نداریم.«
او با اشاره به سایر پیامدهای تصادف 
می گوید:»تصـــادف تأثیـــرات روانی و 
اقتصادی زیادی بر خانواده می گذارد. 
همچنیـــن ترومـــا و نقصی کـــه ایجاد 
می شـــود تا ابد برای خانـــواده ماندگار 
اســـت. از این بدتـــر وقتی اســـت که 
یک خانواده فرزنـــدش را در تصادف 
از دســـت بدهـــد. ســـالانه تعـــدادی 
دانش آموز و دانشـــجو جان خود را در 

تصادفات از دست می دهند.«
ایـــن جامعه شـــناس در واکنـــش بـــه 
ح هایـــی از جمله همیـــار پلیس و  طر
کمرنگ شـــدن آن بیان می کند:»این 
ح ها بیشـــتر برای حســـاس کردن  طر
مردم استفاده می شود ولی باید در کنار 
آن، اقدامات عملی با سیاست و برنامه 
مشـــخصی لحاظ شـــود. کشـــور ما به 
صورت بخشی اداره می شود به همین 
دلیل باید بخش هـــای مختلف اقدام 
مشترک داشته باشـــند. هیچ کدام از 
دســـتگاه های پلیـــس، وزارتخانه  های 
بهداشت، کشور و شهرسازی به تنهایی 
نمی توانند این مســـأله را سر و سامان 
دهند و باید برای همـــه بخش ها یک 

نقش مناسب تعریف شود.«
او دربـــاره تجربـــه کشـــورهای دیگـــر 
توضیـــح  تصـــادف  کنتـــرل  بـــرای 
می دهد:»کشـــورهایی بـــا آمـــار بالای 
تصادف توانسته اند برنامه های خود را 

 گزارش »ایران« از تبعات اجتماعی
و روانشناختی پویش »نه به تصادف«

 تلاش برای مقابله 
با جنگ خاموش

اصلاح کنند، چون اقدامات پیگیرانه و 
مداوم داشته  اند. برخی تصور می کنند 
با کارتـــون و فیلم ســـاختن می توانند 
مســـأله را حل کننـــد ولی ایـــن کافی 
نیست. از طرفی همه راننده را مقصر 
می دانند در حالی که عوامل بسیاری 
منجر به تصادف شده و همه مرتبطین 

باید شناســـایی و برای آنها مسئولیت 
تعریف شود.«

ایمانی جاجرمی با اشـــاره به اقداماتی 
که منجر به کاهش تصادف می شـــود، 
می گویـــد:»کار پلیـــس فقـــط جریمه 
کردن نیســـت، بلکه باید آمـــوزش را 
نیـــز در دســـتور کار خود قـــرار دهد. 

همچنین ستاره ایمنی برای خودروها 
خیلی مهم است و باید مانند علامت 
اســـتاندارد جدی گرفته شـــود. علاوه 
بر این، کـــم کاری پیمانکارانی که جاده 
می سازند، مشکلات زیادی ایجاد کرده 
و به طور کلی این مسأله ساده نبوده و 

بسیار پیچیده است.«

گزارش

غزل رضایی ثانی
خبرنگار

چشم انداز

مهسا قوی قلب
خبرنگار

تصادفات و آسیب روانی بعد از آن
حسین روزبهانی، روانشناس در گفت و گو با »ایران« با بررسی علل روانی تصادف بر افراد می گوید:»تصادف 
باعث آسیب های روانی زیادی می شود. اکثر اختلالات مانند افسردگی تا دوقطبی، نیاز به یک شوک یا رویداد 
استرس زا دارند تا خودشان را نشان دهند. بنابراین اولین آسیبی که تصادف می تواند وارد کند این است که اگر 

شخصی به صورت وراثتی یا ژنتیکی اختلال داشته باشد، آن اختلال را نمایان می کند.«
او درباره سوگ هم که ارتباط زیادی با تصادفات مرگبار جاده ای دارد، می گوید:»ما پدیده ای به نام سوگ داریم که 
شبیه افسردگی است. وقتی شخصی در تصادف عزیزش را از دست می دهد، با سوگ و افسردگی مواجه می شود 

که این آسیب روانی مشکلات زیادی برای او ایجاد می کند و از طرف دیگر به بنیان خانواده آسیب می زند.«
این روانشناس درباره مشکلاتی که تصادفات جاده ای برای بیمارستان ها درست می کنند، می گوید:»وقتی 
تصادفات کاهش یابند، قطعاً بیمارستان ها شرایط بهتری برای خدمات رسانی به سایر افراد بیمار دارند و 
تخت هایشان از افرادی که دچار سانحه شده اند پر نمی شود. تصادف  در یک لحظه به پایان نمی رسد، بلکه 
آینده و نتیجه بلند مدتی خواهد داشت. مثلاً وقتی پدر و مادر یک خانواده همزمان با هم در تصادف فوت 
می کنند، آسیب های آن به شکل بلند مدت بر فرزندان خانواده به جا می ماند. حتی این تبعات بعد از خانواده 

می تواند جامعه را هم درگیر کند.« 

ـــرش بـ

ن
یزا

: م
س

عک

وقتی شخصی 
در تصادف 
عزیزش را 

از دست 
می دهد، 
با سوگ و 
افسردگی 

مواجه 
می شود 

که این 
آسیب روانی 

مشکلات 
زیادی برای 

او ایجاد 
می کند و از 

طرف دیگر به 
بنیان خانواده 

آسیب می زند


